
19 oktyabr 2024-cü il, şənbəXalq qəzeti 9C O P 29

“<aşıl” maliyyə Bakı müzakirələrində aparıcı hədəf olacaq   
BM7-nin İqlim Dəyişmələri üzrə dəroivə Konvensiyasının icraoı katibi 

6aymon 6til Brukinq İnstitutunun 4lobal İqtisadiyyat və İnkişaf 3roqramının 
onlayn konfransındakı oıxışında  noyabrda  Bakıda keoiriləcək &O329-un 
Azərbaycanın beynəlxalq aləmdə nüfuzunu daha da möhkəmləndirəcəyinə  
və iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə qlobal səylərə böyük töhfə verəcəyinə 
əminliyini diqqətə oatdırıb. 

O, Azərbaycan mediasına müsahi-
bəsində  İqlim Dəyişikliyi Konfransının 
(COP) qlobal dünya əhəmiyyətli tədbir 
olduğunu bildirərək, iqlim dəyişmələri-
nin ətraf mühitə, iqtisadiyyata, insanların 
sağlamlığı və təhlükəsizliyinə ciddi təsir 
göstərdiyini də vurğulayıb: “COP ölkələrə 
bir araya gəlməyə, iqlim dəyişmələri prob-
lemlərini müzakirə etməyə, istixana qaz-
larının həcminin azaldılması üçün birgə 
hərəkətlər barədə tədbir və qərarları qiy-
mətləndirməyə, yenilərini qəbul etməyə 
əlverişli şərait yaradır. Bu isə deməyə əsas 
verir ki, ɋɈɊ  əsas beynəlxalq ekoloji sa-
zişlərdən biri olan BMT-nin İqlim Dəyiş-
mələri üzrə dərçivə Konvensiyasının  və 
Paris İqlim Sazişinin həyata keçirilməsi 
üzrə danışıq prosesinin ali orqanıdır. 

Hazırda ɋɈɊ həm də ona görə mühüm 
önəm daşıyır ki, dövlət başçıları, nazirlər, 
digər dövlət xadimləri, eləcə də biznes, 
vətəndaş cəmiyyəti, media və  gənclər 
daxil olmaqla iqlim gündəliyinin geniş ak-
torlar dairəsini bir araya gətirir. İqlim prob-
leminin həlli məqsədilə məhz belə sahələ-
rarası yanaşmaya ciddi zərurət duyulur”.

Saymon Stilin sözlərinə görə, COP29 
qlobal iqtisadiyyatın və milyardlarla insa-
nın həyatının iqlim dəyişikliyinin fəlakətli 
təsirlərindən xilas edilməsində iqlim ma-
liyyəsinin oynadığı aparıcı rolu qəbul edən 
tədbirlər konfransı olmalıdır. Yeni maliyyə 
hədəfinin konkret parametrləri hələ müəy-
yən edilməsə də, onun əsasını dövlət ma-
liyyələşdirməsinin təşkil edəcəyi gözlənilir. 
Eyni zamanda, vəsaitlərin böyük hissəsi 
daha çox ehtiyacı olan ölkələr üçün əvəzsiz 
və ya güzəştli əsaslarla verilməlidir.

İqlim Dəyişmələri üzrə dərçivə Kon-
vensiyasının icraçı katibi daha sonra qeyd 
edib ki, COP29-da müzakirənin əsas as-
pekti iqlim maliyyələşdirilməsinin ef-
fektivliyinin artırılması olacaq. Maliyyə 
bazarlarında özəl investisiyaların cəlb edil-
məsi və “yaşıl” investisiyalar üçün stimu-
lun yaradılması mexanizmlərinin nəzərdən 
keçirilməsi də diqqətdə saxlanılacaq. Eyni 
zamanda ümid edirəm ki, İqlim Maliyyəsi 
Fonduna hansı dövlətin nə qədər ödəyəcə-
yi ilə bağlı əsas məsələ Bakıda həll oluna-
caq və konfransda bu maliyyə qurumuna 

vəsaitlərin toplanılması məqsədilə işlək 
mexanizmlər yaradılacaq. Bütün bunlar-
da bərabər, sessiyada iqlim dəyişikliyinə 
uyğunlaşma tədbirlərinin maliyyələşdiril-
məsini operativ surətdə artırmaq və bey-
nəlxalq karbon bazarlarının ümumi rifaha 
xidmət etməsini gerçəkləşdirmək istiqamə-
tində hərtərəfli müzakirələr aparılacaq. 

dərçivə Konvensiyasının icraçı katibi 
vurğulayıb ki, COP28-də nail olunan irə-
liləyişin inkişaf etdirilməsi, bərpa olunan 
enerji mənbələrinin 3 dəfə, enerji səmərə-
liliyinin 2 dəfə artırılması, adaptasiyanın 
sürətləndirilməsi və qalıq yanacaqdan 
mərhələli şəkildə imtina edilməsi ilə bağlı 
BƏƏ Konsensusunda təsbit edilmiş vəd-
ləri yerinə yetirmək üçün yeni milli iqlim 
strategiyaları maliyyələşdirilməlidir. Həm-
çinin əsas diqqət İtki və Zərər Fondunun 
tammiqyaslı fəaliyyətini təmin etməyə, 
vəsait daha çox ehtiyacı olanlara yönəldil-
məlidir: “Biz həm ölkələr arasında, həm 
də onların daxilində ciddi parçalanmaların 
şahidi oluruq. Belə anlarda özümüzə qa-
panmaq istəyi yaranır. Bu, başqasının bos-
tanında baş verənlərin mənim problemim 
və qayğım olmadığına dair reallıqdan uzaq 
bir inancdır və iqlim dəyişikliyi ilə qlobal 
mübarizədə uduzmağın əsasıdır”.

Saymon Stilin fikrincə, Beynəlxalq 
İnkişaf Bankının iri səhmdarları olan G20 
ölkələri iqlim maliyyəsi üzrə məqsəd-
lərə çatmaq üçün ümumdünya maliyyə 
sistemində geniş islahatlara nail olmalı, 
yeni və innovativ maliyyə mənbələrin ta-
pılması istiqamətində çalışmalı, eləcə də 
daha böyük məbləğdə maliyyə vəsaitinin 
ayrılmasını gerçəkləşdirməli, inkişaf et-
məkdə olan ölkələrə dəstək verməlidir. O 
xatırladıb ki, Braziliyanın rəhbərlik etdiyi 
və G20 ölkələrinin ekologiya və maliyyə 
nazirlərinin birgə keçirdiyi görüş bu sahə-
də müsbət nəticələrə nail olunmasını təşviq 
etməlidir. BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə 
dərçivə Konvensiyasının apardığı müza-
kirələrdən kənar keçirilən görüşlərdə iqlim 
maliyyəsi üzrə irəliləyişə nail olunması bu 
sahə ilə əlaqədar beynəlxalq qurumların da 
öhdəliklərini qismən azaltmağa və ümumi 
fəaliyyətdə irəliləyişə nail olmağa kömək 
edir.

Bu sahədə uğursuzluqla üzləşilmə isə 
Paris İqlim Razılaşmasının əsas müddəala-
rını böyük zərbə ilə üz-üzə qoyur. Ənənəvi 
illik müzakirələr zamanı əldə edilən  nəti-
cələr iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə daha 
qətiyyətli addımların təminatına imkan 
verməklə yanaşı, həm də dünya iqtisadiy-
yatını və cəmiyyətləri daha da möhkəm-
ləndirir.

S.Stil, eyni zamanda, Bakıda keçirilə-
cək BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə dər-
çivə Sazişinin Tərəflər Konfrasının 29-cu 
sessiyasında iştirakçı ölkələrin beynəlxalq 
iqlim maliyyəsi üzrə yekun razılığı əldə 
etməsinin vacibliyini də vurğulayıb: “Bu 
baxımdan COP29 dayanıqlı bir beynəlxalq 
tədbirə çevrilməli, eləcə də bu konfrans 
çərçivəsində iqlim dəyişikliyi ilə müba-
rizənin maliyyələşdirilməsi, ilk növbədə, 
bəşəriyyətin, eləcə də dünya iqtisadiyyatı-
nın ekologiyanın zərərli təsirlərindən xilas 
üçün təsiredici addımlar atılmalıdır”.  

Qeyd edək ki, COP29-un baş danı-
şıqçısı Yalçın Rəfiyev çıxışlarının birin-
də  yeni maliyyə mexanizminin– İqlim 
Maliyyəsi Fondunun yaradılmasında əsas 
məqsədin iqlim dəyişikliyi ilə mübarizəyə 
töhfə vermək olduğunu bildirib. O, bunun 
üçün qrant əsaslı 1 milyard dollar vəsait 
toplanılmasının  zəruriliyini xatırladıb.  

COP29-un baş danışıqçısı onu da 
diqqətə çatdırıb ki, qrant əsaslı töhfələri 

lazım bilmələrinin səbəbi kiçik ada dövlət-
ləridir: “Kiçik ada dövlətlərinin şikayətlə-
rindən biri o idi ki, təbii fəlakət baş verən-
də onlar beynəlxalq təşkilatlara müraciət 
etsələr də bu, nəticəsiz qalır. Ona görə də 
Azərbaycan alternativ maliyyə qurumunun 
yaradılması təşəbbüsünü irəli sürdü və bu, 
müsbət dəyərləndirildi”. 

Y.Rəfiyevin sözlərinə görə, ayrılacaq 
vəsaitin 50 faizi iqlim fəaliyyətinə, “yaşıl” 
enerji  texnologiyalarına yönəldiləcək. İn-
vestisiyalardan gələn gəlirlərin 20 faizi isə 
“2R2F” adlandırılan maliyyə mexanizmi 
vasitəsilə inkişaf etməkdə olan ölkələrə is-
tiqamətləndiriləcək. İqlim Maliyyəsi Fon-
du kiçik və orta bərpaolunan enerji isteh-
salçılarına da dəstək göstərəcək.

“Biz hamımız o fikridəyik ki, indi 
hərəkətə keçməliyik. İqlim üzrə maliyyə-
nin hazırkı miqyası kifayət qədər deyil. 1,5 
�C-yə gedən yol Bakıdan keçir. Bu, asan 
həll yolu deyil. Biz inkişaf etmiş və inki-
şaf etməkdə olan ölkələr, qlobal Cənub və 
qlobal Şimal arasında, ada və qitə ölkələ-
ri arasında inam yaratmalıyıq. COP29-u 
hər kəsin səsinin eşidildiyini hiss edəcəyi 
əhatəli mühit olmasını təmin etməyəkdə 
qərarlıyıq”, – deyə Y.Rəfiyev bildirib.

Yeri gəlmişkən, Prezident İlham  
Əliyev bu il iyulun 13-də ATƏT-in baş 
katibi xanım Helqa Mariya Şmidini qəbul 
edərkən də bu barədə fikirlərini diqqətə 
çatdırıb. Dövlətimizin başçısı ölkəmizin 

“yaşıl” keçid siyasəti və bu istiqamətdə gö-
rülən tədbirlərdən danışaraq inkişaf etmək-
də olan kiçik ada dövlətlərinin Azərbayca-
nın gündəliyində prioritet istiqamətlərdən 
biri olduğunu deyib və “Commonwealth” 
təşkilatı ilə birlikdə kiçik ada dövlətləri 
ilə əlaqədar xüsusi fondun yaradılması is-
tiqamətində iş aparıldığını bildirib.

COP29-un prezidenti, Azərbaycanın 
ekologiya və təbii sərvətlər naziri Muxtar 
Babayev də ayrı-ayrı çıxışlarında iqlimlə 
bağlı bütün səylərin dəstəklənməsində ma-
liyyənin mühüm rol oynadığını vurğulayıb. 
O, bu sahədə irəliləyişlərin əldə olduğunu 
qeyd edərək, eyni zamanda, qlobal maliy-
yə institutlarına məqsəd və fəaliyyətlərin-
də daha da irəliləmək barədə çağırışlarını 
diqqətə çatdırıb.     

Sonda xatırladaq ki, Azərbaycanın 
COP29-da sədrliyi ən mühüm mövzuya – 
iqlimin maliyyələşdirilməsinə həsr olunub. 
İtki və Zərərlərin Ödənilməsi Beynəlxalq 
Fondu tərəfindən sənaye güclərinin inkişaf 
etməkdə olan ölkələrə yardım göstərmə-
sinə imkan yaratmaq üçün kompensasiya 
mexanizmi təqdim edilib. Fond indiyədək 
cəmi 429 milyon ABŞ dolları toplayıb 
ki, bu da həmin ölkələrə dəymiş zərərdən 
xeyli az olub. Buna görə də ekspertlər tərə-
findən Bakıda keçiriləcək COP29-a iqlim 
maliyyəsinin ədalətli bölüşdürülməsi plat-
forması kimi yanaşılıb.

7əmiz enerMi karbonla mübarizə silahıdır

Respublikamızın bərpaolunan enerMi potensialı əsasında istehsal edilən 
“yaşıl” sərvətin tezliklə ixracını həyata keoirəcəyini bildirən iqtisadoı-ekspert 
6amir +eydərov qeyd edib ki, ölkəmizin enerMi strategiyasında artıq yeni era 
başlanıb, bu mərhələnin əvvəlində Azərbaycanın &O329-a evsahibliyi hüququ 
qazanması isə qarşıya qoyulan vəzifənin məsuliyyətini daha da artırıb –2030-
cu ilədək elektrik enerMisinin qoyuluş gücündə bərpaolunan enerMi payının 
respublikamızda 30 faizə oatdırılması əminliyi yaradıb.        

Samir Heydərov vurğulayıb ki, belə bir  
tədbir Azərbaycanın iqlim dəyişikliklə-
rinə qarşı mübarizədə həyata keçirdiyi la-
yihələrin beynəlxalq aləmdə  tanınmağına 
və bu sahənin sürətli inkişafına yeni inves-
tisiyaların cəlb olunmasına əlverişli imkan 
yaradır. Respublikamız  neft–qaz ölkəsi ol-
maqla yanaşı, iqlim dəyişiklikləri ilə bağlı 
çağırışlara da yüksək səviyyədə  reaksiya 
verir. Belə ki, 2030-cu ilə qədər istilik ef-
fekti yaradan qazların həcminin ölkəmizdə 
35 faizə qədər azaldılması nəzərdə tutulur. 
O cümlədən, sürətlə bərpaolunan enerji 
sahələri yaradılır və 2030-cu ilə qədər is-
tehsal edilən elektrik enerjisinin 30 faizi-

nin “yaşıl” enerji üzərinə keçirilməsi ilə 
bağlı könüllü öhdəlik diqqətdə saxlanılır. 
Bu məqsədlə günəş və külək elektrik stan-
siyalarının yaradılması ilə bağlı layihələr 
davamlı olaraq reallaşdırılır. Ölkəmizdə 
“yaşıl” enerji sahələrinin genişləndirilməsi 
ilə əlaqədar təcrübəsi olan dünyanın aparı-
cı şirkətləri ilə sazişlər imzalanır.  

Bu gün karbon neytrallığına nail olma-
ğın zəruriliyinə artıq heç kimin şübhə ilə 
yanaşmadığını vurğulayan ekspert, eyni 
zamanda, müxtəlif tipli iqtisadiyyata malik 
ölkələrə iqlim fəlakətinin qarşısının alın-
ması üçün nəyi və necə etmək lazım olduğu 
ilə bağlı razılığa gəlməyin çətinliyi faktına 

da diqqət çəkdi. Bildirdi ki,   hmumdün-
ya BMT Assosiasiyaları Federasiyasının 
vitse-prezidenti Aleksey Borisovun fikrin-
cə, iki qütbün toqquşması göz önündədir. 
Birinci tərəf, ilk növbədə, Avropa İttifaqı 
ölkələri və ABŞ  2050-ci ilə qədər sürət-
ləndirilmiş enerji keçidinə və karbon neyt-
rallığına nail olmaqda israrlıdırlar. Onlar 
istixana qazları emissiyalarının karbohid-
rogenlərin hasilatı və istifadəsi sahəsində 
“keçid” layihələri hesabına azaldılmasına 
nail olmağı yolverilməz hesab edirlər. 

İkinci qütbdə dayanan dövlətlər–inki-
şaf etməkdə olan ölkələr isə 2060–2070-ci 
illərə qədər karbon neytrallığına nail ol-
maq şərtilə iqtisadiyyatın inkişafının xü-
susiyyətini nəzərə alan daha yumşaq keçi-
din tərəfdarıdırlar. dünki bu yol inkişafda 
olan ölkələrə enerji və resurs səmərəliliyi 
istiqamətdə hərəkət edərək iqtisadiyyatı 
yenidən qurmağa imkan verəcək, eləcə də 
düşünülmədən sürətləndirilən enerji keçi-
dini şərtləndirəcək sosial-iqtisadi risklərin 
səviyyəsini azaldacaq.

Göründüyü kimi, neft-qaz ölkəsi olan 
Azərbaycan “yaşıl” enerji növlərinin yara-
dılmasını və onun dünya bazarlarına nəqli-
ni hazırda enerji siyasətinin yeni prioritet 
istiqaməti kimi müəyyənləşdirib. COP29-
un Bakıda keçirilməsi qərarının verilməsi, 
habelə beynəlxalq aləmdə razılıqla qarşı-
lanması da məhz vurğulanan siyasətdən 
qaynaqlanıb. Şübhəsiz ki, bu məsələdə 
Prezident İlham Əliyevin bərpaolunan 
enerji potensialının gerçəkləşdirilməsi ilə 
bağlı məqsədyönlü fəaliyyəti də əsaslı rol 
oynayıb.  

28 min əcnəbi COP29 qeydiyyatından keçib
&O329 Azərbaycan Əməliyyat 

ùirkətinin İdarə +eyətinin sədri və 
Əməliyyatlar üzrə baş icraoı 1ərmin 
&aroalova media nümayəndələrinə 
aoıqlamasında indiyədək 2� mindən 
oox iştirakoının iqlim konfransında  
iştirak üoün qeydiyyatdan keodiyini 
bildirib. 

Onun sözlərinə görə, qeydiyyat prose-
si davam edir  və günbəgün iştirak göstə-
riciləri artır: “COP29-da iştirak etmək 
üçün, adətən, əksər nümayəndə heyətləri 
tədbirə daha yaxın tarixlərdə qeydiyyat 
üçün müraciət etdikləri nəzərə alınmaqla 
bu rəqəmlərdə də müvafiq artım müşahidə 
ediləcək”.

Konfrans günlərində  
paytaxt yolları açıq olacaq

&O329 1əqliyyat Departamentinin rəhbəri Orxan Mahmudlu &O329 
müddətində şəhərin əsas küoə və prospektlərində əsaslı qadağaların qoyul-
masının nəzərdə tutulmadığını bildirib.  

Onun sözlərinə görə, noyabrın 11–12–
13-də Liderlər Sammitinin keçiriləcəyi 
dövrdə müəyyən tənzimləmələr planlaş-
dırılır: “Ölkəyə səfər edəcək dövlət və 
hökumət başçılarının gəlişi ilə əlaqədar 

hava limanından şəhərə, şəhərdən stadion 
istiqamətində müxtəlif tənzimlənmələrin 
aparılması nəzərdə tutulur. Bu tənzim-
ləmələr aparılarkən çətinliklər və sıxlıq-
lar yarana bilər deyə, şəhərin nəqliyyat 
tənzimlənməsi planını yaratmışıq. Belə 
ki, dövlət və hökumət başçılarını daşıyan 
kortejlərin keçəcəyi yollarda insanlar alter-
nativ yollardan istifadə etsin deyə, müəy-
yən alternativlər müəyyən olunub. Bu 
istiqamətlər hava limanından şəhərə, əksi 

və ya şəhərin digər istiqamətidir. Bununla 
bağlı ictimaiyyətə məlumat veriləcək".

O.Mahmudlu bildirib ki, həmin günlər-
də nəqliyyatın tənzimlənəcəyi planlaşdırı-
lan istiqamətlərə Neftçilər prospekti, Yusif 
Səfərov küçəsi, Heydər Əliyev prospekti, 
Zərifə Əliyeva küçəsi və digər yollar daxil-
dir.

***
COP29-un baş icraçı direktoru Elnur 

Soltanov isə bildirib ki, konfrans müddə-
tində şəhər sakinlərinin evdən çıxması ilə 
bağlı səlahiyyətli qurumlar tərəfindən hər 
hansı məhdudiyyət və qadağaların və ya 
SMS icazələrin tətbiqi nəzərdə tutulmur.  

E.Soltanov qeyd edib ki,  bu barədə 
məlumat dezinformasiyadır. Baş icraçı 
direktor ictimaiyyəti bu kimi dezinforma-
siyalara inanmamağa və yalnız qurumlar 
tərəfindən verilmiş rəsmi məlumatları əsas 
götürməyə çağırıb.
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